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Odbor právní podpory

Oddělení svobodného přístupu k informacím

k rukám JUDr. Tomáše Havla, Ph.D.

Věc: Žádost o vyjádření ke komentářům, nebo jejich případné doplnění za účelem potvrzení,
nebo upřesnění odpovědí, které nám byly poskytnuty dle § 106 č.j. MHMP 312943/2024.

Dobrý den,

velice děkujeme za podání odpovědí dle §106 č.j. MHMP 312943/2024.

19.3.2024 jsme Vám zaslali e-mailem komentáře, které mají ujasnit, zda jsou všechny odpovědi
správně pochopeny.

Po diskusi se členy výboru SP6 jsme se dohodli, že vzhledem k malému časovému prostoru,
který zbývá do 1.7.2024 Vám zašleme komentáře datovou schránkou a komentáře s tímto
průvodním dopisem po jeho odeslání zveřejníme. Na základě Vaší reakce je pak následně
doplníme, nebo upravíme.

Cílem podání nebyla jen snaha získat konkrétní informace, ale především pak obavu, že hl. m. Praha
nevnímá úzkou vazbu mezi novým stavebním zákonem a strategickým plánováním a řízením. Jako
občané jsme prakticky denně konfrontováni s problémy, které se vážou na dekarbonizaci a přechod k
uhlíkové neutralitě.

Už i malé firmy jsou tlačeny do zpracovávání SDG reportů, aby naplnili SCOPE 3 velkých korporátů
pro které často zajišťují různé subdodavatelské a dílčí činnosti. Vše je směřováno k plnění 17ti cílů
OSN, které stojí na 3 pilířích udržitelného rozvoje. Základním předpokladem plnění je uplatnění
principů strategického plánování a řízení. Odpovědnost nese vždy vedení společnosti - korporace.

Samosprávy jsou veřejnoprávními korporacemi. Už v roce 2012 byl přijat Protokol o používání
zásad subsidiarity a proporcionality vydaný ve věstníku EU C 326/206. Zásada subsidiarity EU
říká, že je věcí samotné země jak bude společné cíle naplňovat. Článek 5 rozšiřuje princip subsidiarity
až na úroveň obcí. Jedná se o ukotvení občanského principu fungování EU. Každá samospráva si
organizuje sama vlastní činnost. Plnění společných cílů má probíhat co nejblíže k občanům a s
občany.

Byl tak položen základ k tomu, aby si stejně tak jako soukromé korporace i veřejnoprávní korporace
vytvářely vlastní pravidla a postupy k plnění společných cílů. I kniha M. Potůčka a D. Koppitze
Strategické plánování a řízení pro města, obce a regiony upozorňuje, že bez dobře stanovených cílů
a sledování jejich plnění, není reálné hodnotit účelnost opatření a tedy ověřovat, jak veřejná správa
naplňuje svou prací uznanou podobu veřejného zájmu.

Od roku 2018 má hl.m. Praha jako kraj a obec implementovat do svého strategického plánu hl.
m. Prahy cíle, které stanovuje strategický rámec ČR 2030 . Jde o usnesení vlády č. 669/2018 zde

https://www.cr2030.cz/strategie/


dne 17.10.2018. Jde o organizační pokyn, který má §31 odstavce 3b.1 zákona o hl.m. Praze hl.m.
naplňovat.

Nový stavební zákon potvrzuje veřejnoprávní korporace jako plnohodnotné organizace, které si
mohou na poli samosprávy vyjednat a diskutovat všechny své problémy a ty pak vložit do opatření
obecné povahy, podle kterých pak bude vyjednané cíle veřejná správa naplňovat.

Naší snahou bylo zjistit jak konkrétně k výše uvedenému námi zvolená samospráva přistupuje
abychom měli představu jak i my můžeme naše vlastní rozhodování přizpůsobit společným cílům.
Politika EU dnes vychází z principů strategického řízení a plánování, která se opírá o poznání, že pro
reálné změny, které přinesou citelný pokrok v dekarbonizaci a přechodu na uhlíkovou neutralitu je
nezbytné vytvářet podmínky pro kolektívní rozhodování. Stejně tak se ukazuje, že role
veřejnoprávních korporací je v tomto procesu nezastupitelná.

Přestože jsme k žádosti přiložili přílohy, které jednotlivé otázky navazují na konkrétní legislativu,
odpovědi často s konkrétní legislativou úplně nesouvisí.

Jako alarmující vnímáme to, že hl.m. Praha nemá vlastní územní plán koordinován s vlastním
strategickým plánem ani společnými cíli udržitelného rozvoje. Z územně plánovací
dokumentace hl.m. Praha disponuje prakticky jen koncepcí rozvoje (Územní plán sídelního
útvaru hl.m. Prahy), do kterého nemá vložené podmínky pro pořizování podrobné územně
plánovací dokumentace a uzavírání plánovacích smluv. Máme obavu, že z toho vyplývá, že po
1.7.2024 nejenže si nebude schopna vyjednat za zhodnocená území odpovídající plnění, ale za
změny, které bude muset pořídit, aby byla schopná budovat nezbytnou veřejnou infrastrukturu
a služby, bude majitelům pozemků povinna poskytnou kompenzace. Celkově může jít až o
stovky miliard korun, o které přijdou občané hl.m. Prahy a které nebude možné využít v jejich
prospěch a přeměně hl.m. Prahy v úspěšné, prosperující, udržitelné město, leadera inovací
evropského a světového významu.

Žádost i odpovědi jsme zveřejnili na našem webu

Zpracované dokumenty se snažíme diskutovat.

Vždy usilujeme o konkrétní výstup. Představuje to zhodnocení a shrnutí, které je pak to, co většina
občanů přečte a použije pro své vlastní rozhodování.

Věříme, že tento dopis s přiloženými souhrnem otázek, Vašich odpovědí a následnými komentáři
přispěje k tomu, aby samospráva hl.m. Prahy, pokud podobné obavy sdíli, situaci odpovědně
vyhodnotila a učinila kroky, které jí umožní i po 1.7.2024 rozvíjet úspěšné, bezpečné, prosperující,
udržitelné město pro život.
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Příloha 1. Podané otázky, odpovědi a komentáře
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